
                                                                    

Zápis z XXV. Sletu ALMŠ 
18. 2. 2014, Jurta Děčín, Nebočady 

 
Přítomni za ALMŠ: Tereza Valkounová, Magda Kvítková, Filip Kršiak, Pavla Štindlová 
Přítomni za LMŠ: 
Dymáčková Blanka          LMŠ Kulíšek 
Golík Pavel               LMŠ Sedmikrásek  
Hadrtová Sára             TK Havran, LMŠ Kulíšek 
Chovaneček Vlastimil         LK Hlinná 
Chovanečková Iva         LK Hlinná 
Chrpa Petr              DK Chrpa 
Jiřičná Edita              LMŠ Kulíšek 
Knitl Michal              LDK Bažinka 
Kostínková Karolína         LŠ Venku 
Kyselovská Lenka        LDK Prokopáček 
Meletzká Kateřina         DLK Zvonek 
Mráčková Ludmila         Spolek přátel Samorostu 
Martová Eva              LŠ Cílek 
Měkutová Kateřina         MŠ Semínko 
Mindošová Tereza         Kosí hnízdo 
Palovská Lucie          LK Jurta 
Passerin Johana         Hvězdy v lese 
Patoušková Kateřina         LMŠ Na Dvorečku 
Pěničková Jaroslava         Klub Stromeček 
Poldová Hana              Klub Stromeček 
Ruda Zbyněk              DLK Letokruh 
Rudová Jana              DLK Letokruh 
Sádlová Lucie              Školka v zahradě 
Sarkisjanová Světlana     DK Šárynka 
Tichá Kateřina             Tři údolí 
Vaníková Lenka          LDK Prokopáček 
Víšková Eva              Kulíšek 
Vrbiniaková Marie         Kulíšek 
Zindlerová Markéta         Jurta 
 

1. Představení programu 

 
2. Pasování nových členů  
Prokopáček, Chrpa,  Cílek, Sedmikrásek, Zvonek  
 

3. Legislativa (Magda Kvítková) 

 
3.1. Statistika vstupů do rejstříku. První školky vstupují do rejstříku, 2 už mají skoro 
hotovo, cca 26 organizací je v procesu. Odhad vstupujících je 40-50 školek. 
 
3.2. Bariéry ze strany krajů, se kterými se setkáváme:  
regulérní termín podání žádostí je tradičně září, na náš vstup v průběhu zimy nejsou úředníci 
zvyklí. Úřady tedy často chtějí všechny dokumenty najednou, i ty, které je možné dodat až 
před spuštěním ostrého provozu (tedy v průběhu léta: doklad o užívání/vlastnictví pozemku, 
hygienu a ředitele). Je dobré úředníky odkázat na školský zákon, který přesně ukládá, které 
dokumenty musíte/nemusíte dokládat. Ministerstvo má zájem, aby bylo zapsáno co nejvíce 
školek.  



                                                                    

Stavba je potíž - existuje legislativní nejasnost ohledně definice stavby. Ve školském zákoně 
je uvedeno, že nemá být požadováno vyjádření stavebního úřadu.  
Nyní také nedokládáte vzdělání konkrétních pedagogů (to až za ostrého provozu České 
školní inspekci během kontroly). V první vlně dokládáte jen základní údaje: kolik dětí, kolik 
zaměstnanců, úvazky, kvalifikace. 
Řešení výdejny stravy - ideální příklad, doporučený MŠMT, je cateringová firma, která dováží 
a odváží i nádobí. Další možnost je docházet do jídelny. Další možnost je schválit výdejnu 
v jiném objektu ale nikoli jako výdejna školního stravování. Např. kuchyň v objektu v dochozí 
vzdálenosti, odkud se dováží jídlo+nádobí. 
V případě, že narazíte na komplikace, podívejte se do FAQ v členské sekci, když zde 
nenajdete odpověď, volejte Magdě Kvítkové, která zná podrobně zákon. 
V případě, že narazíte na obtíže, chtějte od úředníka vědět, se kterým konkrétním 
paragrafem zákona je z jeho pohledu potíž.  
 
3.3. od 1.9. 2017 je povinná předškolní docházka pro děti, které dovršily 5 let 
do 31.8.2017. Vzdělávat je mohou pouze zařízení v síti MŠMT (=lesní mateřská škola). Pro 
ty školky, které zůstávají lesním klubem (=mimo rejstřík MŠMT) platí toto:  
a) děti odejdou do jiné školky  
b) nastoupí na “individuální předškolní vzdělávání”. Rodiče musí v květnu vyplnit přihlášku 
do zvolené školky (nemusí být spádová), čímž oznámí, že jejich dítě nastoupilo 
na individuální předškolní vzdělávání. Viz článek v členské sekci, který proces popisuje krok 
za krokem. 
Individuální vzdělávání dětí z lesního klubu lze domluvit i hromadně v jedné MŠ. Dítě 
zapsané na individuální plán bude ve školce zabírat místo (započítává se do její kapacity) 
a stát na něj školce platí plný normativ. Doporučujeme najít si spřátelenou MŠ, která na tyto 
děti dostane normativ, a snížení počtu dětí ve třídách bude brát jako benefit pro děti 
i učitelky, které ve třídě fyzicky jsou. 
Ředitel může zrušit individuální předškolní vzdělávání v případě, že se dítě nedostaví 
k přezkoušení. 
Povinná předškolní docházka je 5 dní v týdnu, min. 4 hodiny denně. Jakákoliv jiná varianta je 
nepřípustná.  
Technicky bude  možné, aby pětileté dítě chodilo do dvou rejstříkových škol: 3 dny někam 
a 2 dny do jiné, ale bude to pro obě MŠ velmi administrativně náročné a dá se předpokládat, 
že školky využijí všech možností, jak od tohoto postupu rodiče odradit. Důrazně 
doporučujeme směřovat k výhradní docházce do jedné ze školek. Kombinace rejstříkového 
a nerejstříkového zařízení u předškolních dětí možná NEBUDE.  
 
3. 4. Očkování - je povinnost přijímat jen očkované děti. Hygieny to budou kontrolovat 
u rejstříkových školek. Návhr Asociace LMŠ, jak se na to připravit: neočkování je volba 
rodičů, tudíž by rodič měl nést zodpovědnost. V případě, že bude školce udělena pokuta, pak 
by rodiče měli převzít i finanční riziko. Pokuta nesmí být likvidační. Může být cca 30.000. 
Takových rodičů je většinou ve školce víc. ALMŠ podpoří vznik nové rodičovské platformy, 
která se této problematice bude profesionálně věnovat.  
Důrazně doporučujeme písemně informovat všechny rodiče, že ve skupině je neočkované 
dítě, všichni musí souhlasit. Pokud jen jeden rodič nesouhlasí, je celý postup “vypapírování” 
neprůchodný. Je potřeba vydat neočkovanému dítěti “výjimku na základě přesvědčení, víry 
atd.”, postup udělování výjimky a forma žádosti musí být součástí interních dokumentů.  
Součástí kauzy je povinnost přijmout 5 leté díte k předškolnímu vzdělávání, i když není 
očkované (viz materiál MŠMT a MZdr v členské sekci). Pokud školka JE v rejstříku, MUSÍ 
přijmout jen očkované dítě, ale pokud poskytuje povinné vzdělávání, 5 leté dítě očkované být 
nemusí.  
Závěr: Nic není jisté. PRÁVNÍ JISTOTU, ŽE SUBJEKT MŮŽE PŘIJMOUT NEOČKOVANÉ 
DÍTĚ TEDY NEMÁ ANI ŠKOLKA, ANI KLUB (jedinou jistotou je pětileté dítě v rejstříkové 
školce, viz výše).  



                                                                    

3. 5. Chůva - kvalifikace chůvy je vhodná pro průvodce - nepedagoga. V rejstříkové LMŠ 
jeden ze dvojice musí být pedagog dle zákona o ped. pracovnících, druhý může být 
například chůva. 
ALMŠ bude pořádat jak samostatné zkoušky pro získání kvalifikace chůvy, tak opakovací 
přípravné víkendové kurzy uzavřené kvalifikační zkouškou. Do budoucna (zima 2017/18) 
budeme vytvářet rekvalifikační kurz. 
Již letos na jaře budeme pořádat zkoušky “chůva” v Praze a Brně.  Víkendový přípravný kurz 
se zkouškou bude pro členy a čekatele na členství, za cenu cca 6000Kč. Pouze zkouška 
max. 4000 Kč. Ceny pro zájemce mimo ALMŠ budou vyšší.  
Kvalifikační zkouška bude obsahovat vše, co je ze zákona povinné. Součástí povinné 
zkoušky je uvádění příkladů z praxe - ALMŠ se zaměří na specifika vzdělávání v přírodě. 
Pro ALMŠ je poskytování kvalifikačních zkoušek a s nimi souvisejících kurzů příležitostí 
získat prostředky na poskytování služeb členům, které jsou v současné době pouze z necelé 
poloviny pokryté z členských příspěvků. Prosíme členské organizace, aby to vzali v úvahu 
při výběru poskytovatele kvalifikační zkoušky.  
Ve vyhlášce najdete i další kvalifikace, které mohou zastávat roli průvodce - nepedagoga. 
S dotazy na uznání konkrétní kvalifikace, kterou někdo z vašeho týmu má, se prosím 
obracejte na kraj nebo MŠMT. 
 
Je potřeba vyplnit dotazník v newsletteru! Prosíme, čtěte newslettery a reagujte na ně, 
lépe pak víme, jak vám můžeme pomoci.  
 
4.     Mediální dění (Filip Kršiak) 
4. 1. Kauza školka Havířov - Havířovský deník. Likvidační a na zakázku napsaný článek. 
Článek ohrožoval dobrou pověst lesních školek jako takových. Čas od času k takové situaci 
dojde. V případě, že se to stane, kontaktujte Filipa Kršiaka. Nebudeme problémy za vás 
řešit, ale poradíme.  
V této krizové situaci byla řešením pozitivní kampaň, drobné opravy, rozhodně ne agresivní 
protiútok, vyžadování dementi… Podobné články nesdílet, nepřeposílat, nešířit paniku. Je 
nutné sjednotit postup, reagovat s chladnou hlavou.  
Je potřeba mít v týmu domluvené kompetence, kdo konkrétně komunikuje s médii, co kdo 
může říkat. Máte plné právo na tuto osobu odkázat a vůbec se nevyjadřovat, zejména, pokud 
jste v emoci. Toto je dobré popsat v krizovém plánu, protože kontakt s médii je krizová 
situace. Znova připomínáme, že novinář jde vždy po akčních věcech, po problému, 
neoficiálních informacích… 
 
4. 2. Den lesních MŠ 22.6. - bylo by skvělé, aby v každém regionu byla školka, která 
zorganizuje program v rámci toho dne. Až se bude den blížit, budeme hledat kontaktní 
lesní MŠ pro zájemce o návštěvu z řad regionálních politiků, novinářů apod. 
Cílem je pozitivní popularizace a osvěta v médiích i v místě, kde působíte. Záštitu převzalo 
Ministerstvo životního prostředí. Je možné, že k této příležitosti připravíme ve spolupráci 
se ZOOT trička vyjadřující sounáležitost s lesními MŠ. 
23. 6. navazuje na den LMŠ Konference vzdělávání pro udržitelný rozvoj, téma: Badatelské 
učení, která  se koná v Brně (bude zdarma, rezervace místa nutná, o spuštění přihlašování 
budeme informovat v newsletteru) 
 
5. Rozpočet ALMŠ (Pavla Štindlová) 
5.1. Výše členského příspěvku pro 2017 byla zaslána v newsletteru. Pavla Štindlová 
prezentuje rozpočet Asociace (viz. příloha zápisu), z něhož vyplývá, že velká část práce je 
dobrovolnická (předsedkyně), nebo je hrazena z grantů (péče o členy, vzdělávací akce). 
Významnou položkou je legislativa (55%). Hledáme příležitosti, jak se stát nezávislými na 
grantech a to jak ve vlastní výdělečné činnosti (vzdělávací  programy, kvalifikační zkoušky) 
tak v oblasti firemního dárcovství. Čas grantů končí, v nejbližších 2-3 letech se musíme 

http://www.lesnims.cz/media.html


                                                                    

přeorientovat se na provoz bez grantů.. Např. vzdělávání již nebude zdarma z grantů (Školka 
blízká přírodě, Průvodce dětí světem apod.).  
Hledání dalších zdrojů: merchandise, zpoplatnění informací, vzdělávacích kurzů. 
Je potřeba pomalu si zvyknout na zpoplatněné vzdělávání, mentoringy, konzultace…Vítáme 
vaše podněty, které nasměrují činnost ALMŠ tak, aby byla do budoucna finančně udržitelná 
a zároveň pro vás členy stále potřebná a užitečná.  
Hledáme právníky ze všech oborů schopné poskytovat i třeba jen jednorázové poradenství 
zdarma!!! 
Hledáme osobu pro firemní fundraising!!! 
Hledáme filantropy!  
 
5.2. Navyšování člen. příspěvků 2018 o minimálně 1000Kč. 
5.3. Má-li školka víc poboček, platí a) 1 příspěvek a má 1 místo na letní škole b) víc 
příspěvků, víc míst. 
 
6. Členská agenda 
6.1. Nová směrnice pro přijímání členů. Na základě zkušeností z poslední doby (zejména 
spory mezi původní členskou školkou a odštěpenou částí týmu = novou školkou) navrhujeme 
úpravu směrnice. Nechceme školky soudit. Navrhujeme, aby v případě sporu byla chráněna 
po nějakou dobu (např. 1 rok, rozhodnutí padne do příštího sletu...) původní členská školka. 
Po tu dobu by měly školky dojít ke shodě.  
Prosíme, pročtěte si návrh směrnice a pokud máte k tomu komentáře, zašlete nám je. Zkuste 
si představit modelové situace. 
Noví členové by ocenili vzor k vyplnění zprávy o návštěvě. 
 
6.2. Členové, zejm. kdo se uchází o certifikát kvality, mají povinnost účastnit se jednou 
za rok sletu. 
 
7. Příležitosti pro studium pedagoga  
Příležitosti v jednotlivých krajích jsou v další příloze vedle zápisu. Jedná se o rozpracovanou 
verzi. 
Prosíme, napište své zkušenosti ze studia pedagogiky na VŠ, VOŠ na 
klara.krchnava@lesnims.cz 
!! Uzávěrky pro podávání přihlášek na řadu VŠ je 28. února! 
 

Zapsala: Johana Passerin 
 
Odpolední program - seminář pro pedagogy: Školní vzdělávací program 
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